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نشدهاست.
به گزارش تسنیم، رئیس مجلس 
شورای اسلامی 28 اسفند 95 قانون 
برنامه ششــم توســعه را به حسن 
روحانی رئیس جمهور ابلاغ کرده ولی 
رئیس جمهــور هنوز این قانون را به 
سازمان برنامه و بودجه و دستگاه های 

اجرایی ابلاغ نکرده است.
اسناد روزنامه رسمی کشور هم 
نشان می دهد علی رغم انتشار قانون 
برنامه ششــم توســعه در تاریخ 21 
فروردین 96 در روزنامه رســمی و 
ابلاغیه رئیس مجلس به رئیس جمهور، 
حسن روحانی خلاف رویه گذشته که 
قوانین ابلاغی به رئیس جمهور را به 
دستگاه مسئول ابلاغ می کرد، قانون 
برنامه ششم را هنوز ابلاغ نکرده است 
و کشور طی دو ماه اول سال 96 بدون 

برنامه اداره می شود.
معاون  جهانگیری  اسحاق  البته 
اول رئیس جمهــور 10 اســفند 95 
بــا اعلام اینکه دولت برنامه ششــم 

مصوب مجلس را قبول ندارد تصریح 
کرده بود که »برنامه ششــم مصوب 
مجلس گره گشــای هیچ مشکلی از 
کشور نیست و کشور را دچار مشکل 

می کند«.
لازم به ذکر است، سال گذشته 
پس از فشــارهای گسترده مجلس 
به دولــت برای ارائــه لایحه برنامه 
ششــم، در یک اقدام نادر و عجیب، 
در نهایت این لایحه به جای امضای 
رئیس جمهور بــا امضای محمدباقر 
نوبخت رئیس سازمان برنامه و بودجه 
به مجلس ارسال شــد که اعتراض 

شدید نمایندگان را درپی داشت.
اعتقادیبهبرنامهششم

نداشتند
رئیس  کمیســیون تلفیق برنامه 
ششم مجلس در توضیح علت ورود 
مجلس به این ماجــرا گفت: دولت 
حســن روحانی از ابتدا اعتقادی به 
نوشتن برنامه ششم توسعه نداشت 

و ننوشت.
محمدرضــا حاجی بابایی افزود: 
نامه ای را با همکاری رئیس  مجلس 

شورای اسلامی خدمت مقام معظم 
رهبری ارسال کردیم که آیا مملکت 
برنامه می خواهــد یا نه و اگر برنامه 
لازم دارد، دولت آن را بنویسد یا ما؟
وی ادامه داد: مقام معظم رهبری 
فرمودند قطعاً مملکت به برنامه نیاز 
دارد و اولی این است که این برنامه 
را دولت بنویسد اما اگر چنین چیزی 
اتفاق نیفتاد مجلس آن را انجام دهد.
نماینده  فولادگــر  محمدرضــا 
مجلس دهم نیز در این مورد با اشاره 
به اینکه در ســال 94 رئیس جمهور 
در یکی از جلسات مجمع تشخیص 
مصلحت نظام اعتقاد بر این داشــت 
که نباید سیاســت های کلی برنامه  
را دنبــال و فقــط باید بــه کلیات 
بپردازد، گفت: در همان جلسه آقای 
براساس  گفتند  رفسنجانی  هاشمی 
تکلیف رهبری و عملکرد مجمع باید 
سیاستهای کلی برنامه  توسعه در این 

مجمع بررسی و نوشته شود.
این نماینده مجلس با اشــاره به 
اینکه رئیس جمهور در مقطع دیگری 
اعلام کرد که کشــور دیگر نیازمند 

برنامه توسعه ای نیســت، افزود: در 
همان مقطع نیز به ایشــان گفتیم 
که کشــور ما در حال توسعه بوده و 
همین ماهیت الزام وجود یک برنامه 
توسعه ای را بیشتر از گذشته می کند.
چرابهقانونپایبندنیستید؟

عضو  حاجی دلیگانی  حسینعلی 
کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات 
مجلس شورای اســلامی نیز درباره 
ابلاغ نکردن قانون برنامه ششم توسعه 
از سوی رئیس جمهور به دستگاه های 
اجرایی، گفت: متأســفانه ما امروز با 
رئیس جمهوری روبه رو هســتیم که 
برنامه گریز و گزارش گریز است و این 
به جایگاه مجلس و قانون گذاری در 

کشور لطمه وارد می کند.
وی افزود: براســاس ماده 213 
قانون برنامه پنجم توســعه، قرار بود 
لوایح  تقدیم  هنــگام  رئیس جمهور 
بودجه سالانه، گزارش اجرای قانون 
برنامه را نیز به مجلــس ارائه کند، 
امــا آقای روحانی تاکنون از این کار 
استنکاف کرده و تنها گزارش عملکرد 
اجرای این قانون در سال های 90 و 

91 را که مربوط به دولت قبل است، 
به مجلس ارائه کرده است.

قانون  کرد:  ابراز  حاجی دلیگانی 
برنامه پنجم توســعه، بــرای اجرا از 
ســوی دولت، نیازمند 83 آئین نامه 
بوده، که 34 آئین نامه اصلًا در دولت 

تدوین نشده که بخواهد اجرا شود.
عضو کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس شورای اسلامی گفت: سؤال 
ما از آقای روحانی این است که چرا 
به قانون پایبند نیستید و قانون برنامه 

ششم توسعه را ابلاغ نکردید؟.
برخوردمیکنیم

نماینده  دیگر  مصری  عبدالرضا 
مجلــس و عضو کمیســیون تلفیق 
برنامه ششم توسعه نیز با بیان اینکه 
دولت تمایلی به تصویب برنامه ششم 
توســعه در مجلس شورای اسلامی 
نداشــت، گفت: اما به هر حال این 
برنامــه تدوین، تصویب و توســط 
رئیس مجلس ابلاغ شده و اجرای آن 
ضروری است. رئیس جمهور 15 روز 
فرصت برای ابلاغ داشــته، این ابلاغ 
انجام نشــده و رئیس مجلس آن را 

ابلاغ کرده است.
به گفته وی، جدای از مســئله 
ابلاغ باید به این نکته توجه کنیم که 
هرکسی از قانون برنامه ششم تخلف 
کند، بر اساس ابزار قانونی که مجلس 
در اختیار دارد، با فرد متخلف برخورد 

خواهد شد.
خدابخشــی، عضو کمیســیون 
برنامه و بودجه هم با اشاره به اینکه 
دولت تمایلی به ارایه برنامه به مجلس 
نداشت گفت: نهایتا کمیسیون تلفیق 
در تعامل با سازمان برنامه و بودجه 
و بنا بر تاکید مقام معظم رهبری که 
کشور نباید بدون برنامه بماند، اقدام 
به تدوین برنامه ششم توسعه نمود و 
از همه ظرفیتها برای این کار استفاده 
کــرد. همچنین این برنامه توســط 
رئیس مجلــس به همه دســتگاهها 

ابلاغ شد.
وی ادامه داد، هر دولتی که روی 
کار بیاید باید قانون برنامه را اجرا کند 
و نمایندگان با هرگرایش سیاسی با 
بی توجهی به قانون و زیر پاگذاشتن 

آن برخورد خواهند کرد.
نامهسرگشادهسپردهگذارانکاسپین:

 رئیس جمهور 2 میلیون رأی خود را از دست رفته بداند
جمعیازسپردهگذارانکاسپیندرنامهایبهرئیسجمهوری
اعــلامکردهاند:آقــایروحانی2میلیونرأیخــودراازالان

ازدسترفتهبدانید.
به گزارش خبرگزاری تســنیم، سپرده گذاران کاسپین که چند ماهی 
است امکان دریافت سپرده هایشان از این موسسه را ندارند یک بار دیگر در 
نامه به رئیس جمهور اعتراض خود را از وضعیت به وجود آمده برایشان که 

حاصل بی تدبیری بانک مرکزی دولت یازدهم است، نشان دادند.
این نامه البته بعد از اظهارات اخیر رئیس کل بانک مرکزی درباره کاسپین 
و تجمع های متعدد ســپرده گذاران این موسسه طی روزهای اخیر توسط 
جمعی از کاســپینی ها نوشته شده اســت.در بخشی از نامه سپرده گذاران 
کاسپین آمده است: به استحضار می رسانیم ما دو میلیون ایرانی سپرده گذاران 
موسســه مالی و اعتباری مجاز کاســپین که دارای مجوز فعالیت از بانک 
مرکزی به تاریخ 27 اسفند1394 می باشد، قریب به هفت ماه است که از 
دریافت سپرده های خود که توسط بانک مرکزی مسدود گردیده محرومیم. 
علی رغم توصیه رهبر بزرگوارمان در ضرورت تامین امنیت سرمایه گذاری 
و نیز نامه نگاری های متعدد بســیاری از مقامات و دلسوزان کشور از جمله 
حضرت آیت الله جنتی ریاســت مجلس خبرگان و تاکید ریاســت محترم 
مجلس و عده زیادی از نمایدگان مجلس شورای اسلامی همچنان رئیس 
بانک مرکزی دولت تدبیر و امید با زیرکی!! ما مردم بی گناه در این سوء تدبیر 
خود و زیردستانش را حواله به زمان های نامشخص می دهد ...ولی آیا هفت 
ماه صبر و تحمل طاقت فرســا زمان کمی است و آیا این چنین توجیهاتی 
مدبرانه، منصفانه، عاقلانه و دلســوزانه است و اینکه چه دست هایی از این 
مدیران پشت پرده نشین نجومی بگیر در دولت شما هستند که نمی خواهند 

اموال مردم را پس دهند؟!
جناب آقای روحانی 

ما مردم به خوبی به خاطر داریم که جناب عالی در تبلیغات انتخاباتی 

دوره قبل خود فرمودید که »ســرهنگ نیستم حقوق دان هستم«؛ اینک 
پرسش ما مردم از رئیس جمهور حقوق دان این است: چرا دولتی که خود را 
مدعی رعایت قانون می داند ابتدا مجوز کاسپین را صادر می کند بعد تبلیغات 
تلویزیونی و میدانی در سطح شهرها می کند و سپس اموال تعاونی های اعتبار 
هشت گانه تشکیل دهنده آن را ارزیابی و انتقال می دهد!!! در حالی که باید 
عکس این رویه نادرست حقوقی اتفاق می افتاد یعنی ارزیابی، انتقال و ادغام 
بعــد صدور مجوز!! اما همین گاف بــزرگ مدیران بانک مرکزی زندگی ما 

مردم را فلج کرده است!!!
این خســارت مالی بر مردمی که تنها جرم شان اعتماد به مجوز بانک 
مرکزی و ســخنرانی های مکرر رئیس آن مبنی بر لزوم سرمایه گذاری در 
موسســات و بانک های دارای مجوز و درج شده در سایت بانک مرکزی را 
به هیچ وجه نمی توان توجیه نمود مگر با همان شــیوه و ابزار نخ نما شده 

فرافکنی و مغلطه ...!!!
جناب رئیس جمهور 

اکنون سرنوشــت زندگی این دو میلیون نفر توسط زیردستان شما در 
دولت تدبیر و امید و در اغلب اســتان ها و شــهرها بحرانی گشته است. ما 

مردم ناتوان شده ایم از تامین مخارج زندگی مان، در تهیه داروی بیماران مان، 
در پرداخــت اجاره خانه های مان، در امرار معــاش روزانه مان .... و متضرر 
زیان هــای مالی و روحی عدیده ای شــده ایم و در یک کلام بانک مرکزی 
تحت امر دولت شما با وجود آنکه به این موسسه مجوز داده بود اما ماه ها 
اســت با بازی با کلمات و مغالطه، کمر ما مردم را در زیر باز تعهدات مالی 
و مخارج زندگی شکسته و ما را آواره خیابان ها کرده و نشاط و زندگی مان 

را به عزا تبدیل کرده است.
آقای روحانی 

بارها از پیر و جوان و کودک و زنان این کشور جناب عالی را  در شهرهای 
مختلف فریاد زده ایم اما دریغ از جواب و دریغ از گره گشایی از مشکلات مان.... 
خواستیم شما را  ملاقات کرده و درددل کنیم اما محافظان شما ما مردم 
را با باتوم مصدوم کردند. چرا مدیران بانک مرکزی منصوب شده در دولت 
خود را مکلف نمی نمایید که شجاعانه قبول اشتباه کرده و مردانه تاوان این 
خسارت را پرداخت نمایند. ما سپرده گذاران کاسپین مجاز از رئیس جمهور 
محترم خود انتظار داشــتیم ضمن رعایت عملی حقوق شهروندی پایمال 

شده ما مردم دستور عملی بر آزادسازی سپرده هایمان بدهند. 
بیش از دو میلیون سپرده گذاران کاسپین در سراسر میهن ایران اسلامی 
همواره با پیروی از مولا و رهبر خود امام خامنه ای در صحنه های مختلف 
انقلاب و از جمله انتخابات ریاست جمهوری حضور فعالانه و مستمر داشته 
و خواهند داشت. اما جناب آقای روحانی رئیس جمهور دولت تدبیر و امید 
سخن آخر آن که؛ رای ما 2 میلیون خانواده بزرگ کاسپینی ها به شما در 
انتخابات ریاست جمهوری 29 اردیبهشت1396 تنها یک »نه«بزرگ است 
و می گوییم »آزموده را آزمودن خطاســت« چرا که برای کلیدی که نماد 
دولت شــما بود تدبیری اندیشیده نشد و قفلی از قفل های مشکلات مردم 
در سراســر ایران اسلامی باز نکرد بلکه قفل های متعددی را بر زندگی ما 

مردم زد و امید های ما را تبدیل به ناامیدی نمود.

یکنمایندهسابقمجلسازتخلفهشتبرابریدولتروحانی
دررشــدهزینههایجاریوکاهششدیدبودجهعمرانیدراین

دولتخبرداد.
به گزارش تســنیم، جعفر قادری نماینده سابق مجلس در یادداشتی 
نوشته اســت: براساس احکام برنامه پنجم توسعه، دولت مکلف بوده رشد 
هزینه های جاری را به میزان دو درصد کمتر از نرخ تورم محدود کند. اگر 
نرخ تورم اعلامی دولت در این چهار ســاله را هر ســال کمتر از 10 درصد 
مبنای عمــل قرار دهیم دولت در مجموع مجاز بــه افزایش حداکثر 32 
درصد در هزینه های جاری خود در این چهار ساله بوده است. اگر به رشد 
هزینه های جاری دولت در این چهارســاله توجه کنیم شاهد رشدی230  

درصدی هستیم که هشت برابر بیش از حد مجاز در برنامه پنجم است.
وی خاطرنشــان کرده اســت: یکی دیگر از شاخص هایی که وضعیت 
سلامت بودجه را می رساند، نسبت هزینه های عمرانی به کل بودجه است 
که در دولت یازدهم این نسبت به شدت کاهش یافته، به گونه ای که این 
نسبت در دولت یازدهم بدترین حالت را در بین دولت های گذشته داشته 
است. کاهش سهم بودجه های عمرانی باعث می شود تا روند شروع و تکمیل 
طرح های عمرانی روند مناسبی نباشد و به تشدید رکود در جامعه دامن بزند.

این اقتصاددان آورده اســت: رشد بی قواره هزینه های جاری و کاهش 
سهم هزینه های عمرانی، شرایطی را بوجود آورده که کار انضباط مالی برای 
دولت های بعدی را با مشــکل مواجه کند. دولت بعدی عملا در مســیری 
وارد می شــود که خروج از آن به راحتی امکان پذیر نباشد. سرعت افزایش 
هزینه های جاری و عدم کفایت درآمدها، دولت را ناگزیر به فروش اســناد 
خزانــه برای تامین هزینه های جاری و طرح های عمرانی غیرانتفاعی کرده 
است. اقدامی که در هیچ یک از دولت های گذشته مسبوق به سابقه نبوده 
است. اگر در گذشته انتشار اوراق مشارکت رایج بود، این انتشار صرفا برای 
پوشش هزینه های عمرانی و نه هزینه های جاری و ان هم هزینه های عمرانی 

انتفاعی دولت بوده است.
قادری ادامه داده اســت: ســوال این اســت؛ وقتی بخش عمده ای از 
هزینه های جاری دولت را هزینه حقوق و دســتمزد تشکیل می دهد و این 
هزینه ها هر سال با یک نسبتی کمتر و یا در حد تورم اضافه می شود این 
افزایش هزینه ها در کدام بخش ها انجام شده است؟ بررسی ها حاکی از آن 
است که این افزایش هزینه ها بیشتر در بخش هایی مثل بخش بهداشت و 
درمان برای افزایش پرداخت به پزشــکان و افزایش هزینه های جاری این 
بخش و نیز افزایش حق مدیریت ها و عدم کنترل های مالی در سایر بخش ها 
هزینه شــده است.وی در بخشی از یادداشــت خود نوشته است: افزایش 
دریافتی دولت از صادرات نفت و نیز افزایش درامدهای مالیاتی باعث شده 
تا به دولت امکان تامین مالی بخشــی از هزینه های جاری افزایش یافته را 
بدهــد. منابعی که در آینده امــکان افزایش آن ها وجود ندارد و یا افزایش 
بی رویــه آن توجیه اقتصادی ندارد. دولت در ســال های آینده که امکانی 
برای افزایش قیمت نفت ندارد، نمی تواند از این محل انتظار افزایش درآمد 
داشــته باشد. درست است که تکیه بر درآمدهای مالیاتی می تواند بخشی 
از منابع لازم برای پوشش هزینه های جاری را تامین کند ولی تکیه بر این 
منبع خصوصا در شرایط رکودی نه تنها اقدام پسندیده ای نیست، بلکه به 

تعمیق رکود نیز دامن می زند.

یکنمایندهسابقمجلسخبرداد

تخلف ۸ برابری دولت در رشد 
هزینه های جاری

دبیرکلانجمنصنفیکارفرمایانصنعتپتروشیمیگفت:ایجاد
شغلدرصنعتبالادستومیاندســتپتروشیمیمحدوداستاما
ظرفیتایجادشغلدرصنایعتکمیلیوپاییندستیبسیارزیاداست.

به گزارش فارس، احمد مهدوی ابهری در یک نشســت خبری با اشــاره به 
اینکه صنعت پتروشیمی ایران یک صنعت پرمزیت است، گفت: ما باید یک نگاه 
راهبردی به این صنعت داشته باشیم تا بتوانیم از تمام مزیت های آن در اقتصاد 

کشور استفاده کنیم.
وی با اشاره به ایجاد اشتغال پایدار در صنعت پتروشیمی گفت: اگر صنعت 
پتروشیمی ایران توسعه پیدا کند می توانیم در کنار افزایش صادرات غیر نفتی 
دیگر صنایع کشور را نیز به حرکت درآوریم و اقتصاد کشور روبه توسعه خواهد 
رفت.مهدوی ابهری با اشــاره به سند چشم انداز و برنامه های مهم کشور گفت: 
پس از برجام شــاهد تقویت روابط کشــورهای اروپایی با ایران هستیم که این 
موضوع توانسته است منجر به صادرات محصولات پتروشیمی ایران به کشورهای 

اروپایی شود.
دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایان صنعت پتروشیمی در پاسخ به این سؤال که 
آیا همان طور که به راحتی صادرات محصولات پتروشیمی به اروپا انجام می شود 
پول ناشــی از این صادرات نیز وارد اقتصاد ایران می شود، گفت: متأسفانه هنوز 

مشکلات بانکی پابرجا است و ما برای انتقال پول با مشکلاتی مواجه هستیم.
این مقام مســئول با اشــاره به طرح های پتروشیمی در برنامه ششم گفت: 
25 طرح در برنامه ششم دیده شده است که می تواند ظرفیت تولید محصولات 

پتروشیمی را 50 میلیون تن اضافه کند.
مهدوی ابهری با اشاره به صادرات محصولات پتروشیمی در سال 92 گفت: 
در سال 92 حدود 12 میلیون و 578 هزار تن انواع محصولات پتروشیمی صادر 
شد که این رقم در سال 95 به میزان 20 میلیون و 390 هزار تن رسید. اما با 
توجه به کاهش قیمت نفت ارزش صادرات محصولات پتروشیمی نیز علی رغم 

افزایش محصولات کاهش پیدا کرد.
این مقام مســئول در پایان بااشــاره به 60 طرح در دســت اجرای صنعت 
پتروشیمی گفت:  برای اتمام این 60 طرح 26 میلیارد دلار سرمایه گذاری لازم 
است که 10 طرح با پیشرفت بیش از 70 درصد، 2 طرح با پیشرفت 50 تا 70 
درصد و مابقی نیز با پیشرفت بین 30 تا 50 درصد به عنوان طرح های نیمه تمام 

هستند که باید به اتمام برسد.

دبیرکلانجمنصنفیکارفرمایانصنعتپتروشیمی:

هنوز مشکلات بانکی
 پابرجا است

اتحادیه رئیــسســابق
چرمایرانگفــت:8۰درصد
کارخانههــایچرممصنوعی
وطبیعیتعطیلشــدهاندو
سرمایهدارانریسکنمیکنند

درتولیدملیواردشوند.
اکبر سیدصالحی در گفت وگو 
با خبرگزاری فــارس درباره وضع 
حوزه چرم طبیعی و مصنوعی در 
کشور اظهار کرد: بخش تولید چرم 

طبیعی و مصنوعی در کشور وضع 
مناسبی ندارد؛ بنده اشراف کامل 
بــر این حوزه دارم و مشــکلات و 
کمبودهای حاکــم بر حوزه چرم 
طبیعی و مصنوعی را رصد می کنم 

و از حال و روز آن  باخبر هستم.
وی با اشــاره به تعطیلی 80 
درصــد کارخانه های چرم طبیعی 
و مصنوعی، در تشریح حال و روز 
مراکز صنعتــی نیمه فعال تصریح 

کرد: متأســفانه 20 درصدی هم 
که فعال هستند، درآمدی ندارند.

 رئیس سابق اتحادیه چرم بالا 
بودن بهره بانکی را یکی از دلایل 
تعطیلــی 80 درصد کارخانه های 
تولیــد چرم طبیعــی و مصنوعی 
برشمرد و اضافه کرد: متأسفانه بهره 
بانکی بسیار بالاست و این مسئله 
ســدی برای ورود سرمایه داران به 
حوزه تولید است. سرمایه دار با این 

شرایط ریســک نمی کند که وارد 
چرخه تولید ملی شــود و از سوی 
دیگر، کارخانه داران و تولیدکنندگان 
هم ریسک نمی کنند این وام ها را 
دریافت کنند.سیدصالحی با بیان 
پول هایشان  ســرمایه داران  اینکه 
را در بانــک ســپرده می کنند و 
به راحتی سود می گیرند، افزود: با 
شرایط حاکم بر تسهیلات بانکی، 
در  از سرمایه گذاری  سرمایه داران 

حوزه تولید زده می شوند.
وی بیمــه و مالیات را ازجمله 
موانع پیش روی ســرمایه گذاران 
جهت ورود به تولید ملی دانســت 
و تصریح کرد: در چنین شرایطی، 
ســرمایه گذار دارایی خــود را در 
تولیــد ملی هزینه نمی کند. ما در 
بطن بازار قرار داریم و می بینیم که 
تولیدکنندگان ما حتی جوابگوی 
هزینه های خود نیستند؛ چه برسد 

بخواهند حقوق کارگران را پرداخت 
کنند و برای سر پا نگه داشتن خود 
تعدیل نیرو می کنند که به معضل 
بیکاری دامن می زند.این کارشناس 
حوزه چــرم حجم بالای واردات و 
بی سروسامانی این حوزه را از دیگر 
دلایل وضع بد این صنف دانست 
و اظهار کرد: کالاهای مشابه تولید 
داخل به راحتی وارد کشور می شود 

و به فروش هم می رسد.

رئیسسابقاتحادیهچرم:

80 درصد کارخانه های چرم مصنوعی و طبیعی تعطیل  شده اند

رویترزطیگزارشینوشت:
رئیسجمهور روحانی حســن
ایرانزیرپایســرمایهگذاران
جهانیفــرشقرمزپهنکرده
اســتامامدیرانشرکتهای
بارهحرف این تنهادر خارجی

زدهاند.
به گزارش خبرگزاری تســنیم 
بــه نقل از رویترز، حســن روحانی 
نتوانســته  که  ایران  رئیس جمهور 
نتایج ملموس برجام و لغو تحریم ها 
را به نمایش بگذارد، قبل از آنکه در 
انتخابات ریاســت جمهوری هفته 
آینده در معرض نظر رای دهندگان 
قرار گیرد، زیر پای ســرمایه گذاران 

جهانی فرش قرمز پهن کرده است. 
اما مدیران شرکت های خارجی بیش 
از آنکه اقــدام به انعقاد قراردادهای 
واقعی با ایران کننــد، تنها در این 

باره حرف زده اند.
استفانه میشــل، رئیس  بخش 
اکتشــاف و تولید شرکت فرانسوی 
توتال در خاورمیانه و شمال آفریقا 
ماه گذشــته در نشست نفت و گاز 
ایــران و اتحادیه اروپــا گفت: »اگر 
در نهایت بــه جای واقعیت ها فقط 
حرف زده شود، مشکل وجود خواهد 
داشت.« وی در حاشیه این نشست 
گفت: »ما تلاش داریم تا )همکاری 

با ایران( را ممکن سازیم.«

شــرکت توتال اولین شــرکت 
انرژی اروپایی اســت که واقعا قصد 
دارد بعد از لغو تحریم ها دو میلیارد 
دلار در توسعه فاز 11 میدان گازی 
سرمایه گذاری  ایران  جنوبی  پارس 
کند.شــرکت های بین المللی انرژی 
در سال گذشــته توافقاتی با ایران 
برای مطالعــات میادین نفت و گاز 
منعقد کرده اند. اما هیچکدام از این 
شرکت ها این توافقات مطالعاتی را 
به قراردادهایی برای سرمایه گذاری 
نکرده اند.حداقل  تبدیــل  ایران  در 
یک ســرمایه گذار احتمالی تصمیم 
قطعی گرفته که ســود فعالیت در 
ایران فعلا ارزش پذیرش ریســک 

همکاری با تهران را ندارد. شــرکت 
خدمات میادین نفتی شــلومبرگر، 
ماه گذشــته اعلام کرد که به توافق 
خود با ایران برای مطالعه یک میدان 

نفتی خاتمه می دهد.
کنگره از دولت آمریکا خواسته 
در هــر 90 روز یکبــار تایید کند 
کــه ایران در حال عمــل به توافق 
هســته ای اســت، وگرنــه مجددا 
تحریم هایی علیه این کشــور وضع 
همچنین  واشــنگتن  کرد.  خواهد 
برخی از تحریم های مالی علیه ایران 
را پابرجا نگه داشــته و این موجب 
شــده تا بانک های ایرانی نتوانند به 
بپیوندند. بین المللی  مالی  سیستم 

دونالد ترامپ، رئیس جمهوری آمریکا 
نیز توافق هسته ای را »بدترین توافق 
امضا شده در تاریخ« خوانده و موجب 
شــده تا شرکت های مختلف نگران 
باشــند که مبادا در صورت ورود به 
ایران به صورت ناگهانی ایران مجددا 
تحریم شود.شرکت هایی که با ایران 
همکاری می کنند می گویند، آنها باید 
از بندهایــی در قرارداد ها بگنجانند 
کــه تصریــح می کنــد در صورت 
بازگشت ناگهانی تحریم ها، هرگونه 
لغو خواهد شد.شرکت های  توافقی 
از  نفتی خواستار مســتثنی شدن 
تحریم های واشــنگتن شــده اند تا 
این تضمین را به دســت آورند که 

هرگونه سرمایه گذاری ای که اکنون 
در ایران انجام می دهند، در صورت 
وضع تحریم هــای مجدد در آینده، 
مصون از تعرض خواهند بود. میشل 
انتظــار برای صدور چنین معافیتی 
را یکی از مسائل مهمی می داند که 
مانع از سرمایه گذاری توتال در ایران 

شده است.
اما در نشســت های خصوصی، 
مدیــران شــرکت های خارجی به 
ریسک های متعدد دیگری نیز اشاره 
می کننــد که ریشــه آن در داخل 
ایران قرار دارد از جمله: عدم وجود 
شــفافیت، سیســتم بانکی ضعیف 

و تشریفات دست و پاگیر اداری.

ضمن اقتصــاددان یک
از بســتهخروج دو بررسی
رکوددردولتیازدهم،گفت:
میدهد نشان نتایج بررسی
ایندوبستهنتوانستاقتصاد
راازرکودخارجکند،چراکه
اگربســتهاولراهگشابود،
نیازیبهنامــهچهاروزیربه
94 ماه مهر در رئیسجمهور

نبود.
 حسین صمصامی در گفت وگو 
با خبرگزاری فارس به دو بســته 
دولت برای خروج از رکود اشــاره 
و اظهار کرد: بسته سیاستی اول 
که در تیرماه 93، تدوین شد 177 
بند داشت که در نهایت به تصویب 

مجلس رسید.
این اقتصاددان با اشاره به رشد 
ســه درصدی اقتصاد در سال 93 

گفت: مســئولان دولت این رشد 
مثبت را ناشــی از  اجرای بسته 
سیاستی عنوان کردند، در حالی 
که بررسی ها نشان می دهد، علت 
این رشد افزایش درآمدهای نفتی 

در آن سال بوده است. 
صمصامــی در ادامــه به نامه 
چهار وزیر دولت به رئیس جمهور 
در مهرماه 94 اشاره کرد و گفت: 
این نامه از ســوی چهار وزیر که 
یکی از آنها وزیــر اقتصاد بود به 
رئیس جمهور نوشته شد و در آن 
تأکید شد، اگر چاره ای برای رفع 
رکود نشود، اقتصاد با بحران مواجه 
خواهد شــد؛ این نامــه در حالی 
نوشته شد که یک سال و سه ماه 
قبل از آن بسته 177 بندی برای 
رفع موانع تولیــد خروج از رکود 

نوشته شده بود. 

وی ادامه داد: بســته دوم که 
در واقع یک برنامه کوتاه مدت تا 
پیش از اجرای برجام قلمداد شد،  
33 بند داشــت در مهرماه 94 به 
اجرا گذاشته شد و در مقدمه آن 
نوشته شده بود که سیاست های 
قبلی اجرا شد و با موفقیت همراه 
بود؛ اما ســؤالی کــه قابل طرح 
اســت این است که اگر آن بسته 
بود، چرا بسته دوم  موفقیت آمیز 
پس از نامه چهار وزیر تدوین شد؟ 
بســته 33 بندی دوم که تقریباً 
خلاصه 177 بند بســته اول بود، 
نشان می داد، دولت برنامه خاصی 
برای خروج از رکود نداشته است. 
در همان سال 94 رشد اقتصادی 

منفی 1/7 درصد شد.
ایــن اقتصــاددان در مــورد 
رشــد اقتصادی 9 ماهه سال 95 

گفت: این رشــد همــان طور که 
در آمارهــای بانــک مرکزی هم 
قابل مشاهده است، بخش عمده 
آن ناشی از فروش نفت است، به 
طوری که از رشد 11/9 درصدی، 
10 درصد سهم بخش نفت و 1/6 

درصد هم سایر بخش هاست.
صمصامی با اشــاره به مقوله 
مالیــات و مالیات ســتانی اظهار 
داشــت:  هم اکنون به جای اینکه 
مالیات به کمــک تولید بیاید در 
قرار می گیرد، چون  تولید  مقابل 
داده های مناســبی وجود ندارد و 
پایه های مالیاتی گسترش نیافته 
است. این اقتصاددان با بیان اینکه 
از  اکنون اطلاعات درســتی  هم 
معوقات بانکی، گمرک،  قاچاق و ... 
نداریم، افزود: این اطلاعات نیست، 
الکترونیکی  سیســتم های  چون 

و بانک هــای اطلاعاتی یکپارچه 
نداریم و این عدم وجود اطلاعات 
منافــع عــده ای را در خود جای 

داده است. 
صمصامی با اشــاره به قانون 
مبارزه بــا قاچاق کالا و ارز اظهار 
کرد: مدت ها اســت ایــن قانون 
نوشته شده، اما آئین نامه های آن 
جنبه اجرایی پیدا نمی کند، چون 
اختلافی بین وزارت صنعت، معدن 
و تجارت و گمرک وجود دارد که 

تاکنون حل نشده است. 
وی در پاســخ به این نکته که 
رئیس جمهور در اظهارات خود از 
کاهش میزان قاچــاق در دولت 
یازدهم خبر داده است، گفت: این 
یک  ادعاســت و آمارهایی که در 
مورد بارگیــری به مقصد ایران و 
تخلیه و ورود کالا به ایران است، 

تفاوت قابل ملاحظه ای دارد.
این اقتصاددان ادامه داد: فقط 
یک مــورد آن ثبت صــدور17 
میلیارد دلار کالا از چین به ایران 
است که در گمرک ایران تنها 12 
میلیارد دلار آن اظهار شده است، 
پس در این بین حدود پنج میلیارد 
دلار شفاف نیســت و به احتمال 
زیاد قاچاق است. صمصامی تأکید 
کرد: شــفافیت ابــزار لازم برای 
اقتصادی،  سیاســت های  اعمال 
کنتــرل قاچاق و اصــلاح نظام 
بانکی و مالیاتی اســت و تا وقتی 
این شفافیت به وجود نیاید امکان 
حل مشــکلات وجــود نخواهد 
داشــت، بنابر این دولــت آینده 
یکی از اولویت هــای خود را باید 
افزایش شفافیت و ایجاد بانک های 

اطلاعاتی یکپارچه قرار دهد.

مرکزپژوهشهایمجلسکهدربرابربرخیاقداماتحســاس
دولتســکوتکردهبودباانتشاردوگزارشعلیهافزایشیارانهها
عملابهســتادانتخاباتیروحانیتبدیلشدهاستکهبایدبهنقد

شعارهایرقبایروحانیبپردازند.
به گزارش نســیم آنلاین دوشنبه این هفته، گزارش مرکز پژوهش های 
مجلس با عنوان »پول پاشی در اقتصاد: مبانی و آثار« و یک روز بعد هم گزارش 
این مرکز پژوهشی با عنوان »درباره منابع و مصارف هدفمندی یارانه ها منتشر 
شــد، گزارش هایی که دو پیام مهم و مشترک داشتند: الف- افزایش یارانه 
نقدی امکانپذیر نیســت چون بودجه ای برای آن وجود ندارد، ب- افزایش 

یارانه نقدی به ضرر مردم است و تورم بالایی دارد.
اکثر افرادی که با مراکز پژوهشــی کشــور بخصوص با مراکز پژوهشی 
وابسته به نهادهای حاکمیتی آشنایی دارند، این نکته را قبول دارند که »مرکز 
پژوهش های مجلس شورای اسلامی« یکی از قوی ترین و خوشنام ترین مراکز 
پژوهشی کشور است و گزارش های این مرکز پژوهش معتبر در بسیاری از 
حوزه ها اعتبار خاصی دارد. با این وجود، با انتخاب کاظم جلالی، نماینده مردم 
تهران و از حامیان روحانی به ریاست مرکز پژوهش های مجلس در مجلس 
نهم و تثبیت این جایگاه برای ایشان در مجلس فعلی، این رویه تا حدودی 
تغییر پیدا کرده اســت. با توجه به روابط نزدیک و صمیمانه بین روحانی با 
لاریجانی و جلالی، این مرکز پژوهشی در دعواهای حساس و تعیین کننده 

بین دولت یازدهم و منتقدین این دولت ترجیح داد سکوت اختیار کند. 
به عنوان مثال مرکز پژوهش های مجلس هیچ گزارشی درباره مدل جدید 
قراردادهای نفتــی )IPC( که مهم ترین و جنجالی ترین موضوع این صنعت 
در یک دهه اخیر بوده اســت و تابستان 95 به یکی از مهم ترین موضوعات 
اقتصادی کشور تبدیل شد، منتشر نکرد. این موضوع باعث شد برخی از اعضای 
شــاخص کمیسیون انرژی مجلس هم در مردادماه 95 به انتقاد از عملکرد 
این مرکز پژوهشی بپردازند. همچنین در مقابل تایید مصوبه همچنان ایراد 
دار دولت درباره این مدل قراردادی توسط لاریجانی )رئیس کمیته تطبیق 

مصوبات دولت با قوانین( سکوت اختیار کرد.
یک مثال دیگر، موضوع منابع و مصارف هدفمندی یارانه ها بود. در جریان 
بررسی لایحه برنامه ششم توسعه، شفافیت منابع و مصارف هدفمندی یارانه ها 
به یکی از بزرگترین مطالبات رئیس کمیسیون تلفیق این لایحه )حمیدرضا 
حاجی بابایی( تبدیل شد. این نماینده شاخص مجلس با استناد به آمارهای 
برخی از مراکز پژوهشی یا نظارتی معتبر مانند مرکز پژوهش های مجلس و 
دیوان محاســبات کل کشور مدعی بود که درآمد هدفمندی یارانه ها حدود 
80 هزار میلیارد تومان است و بخش زیادی از این درآمدها به مردم نمی رسد 
و توسط شــرکت های ذی ربط مصرف می شود. این موضوع به شدت مورد 
توجه رســانه ها قرار گرفت و اظهارات متعددی درباره آن توسط مسئولان 
دولتی و حاجی بابایی بیان شــد اما مرکز پژوهش های مجلس که یکی از 
محورهای اصلی شکل گیری این دعوا بین مجلس و دولت بود و می توانست 
با شفاف ســازی موضوع واقعیت را برای جامعه مشخص کند، در این زمینه 

کاملا سکوت اختیار کرد و در حاشیه باقی ماند.
اما این پایان کار نبود و همزمان با اوج گیری فضای انتخابات ریاســت 
جمهــوری در هفته های اخیر و توجه خاص نامزدهای مخالف دولت به نقد 
عملکرد دولت در زمینه یارانه ها و تاکید بر ضرورت افزایش یارانه نقدی برای 
ســه دهک ضعیف یا کل جامعه و ارائه وعده آن که با انتقاد شدید مقامات 
دولتی مواجه شد، مرکز پژوهش های مجلس سکوت چند ماهه خود درباره 
هدفمندی یارانه ها را شکست و رسما به نفع دولت روحانی وارد عمل شد و 

دو گزارش درباره این موضوع منتشر کرد.
زمان انتشار این گزارش ها و ادبیات خاص آنها یعنی استفاده از واژه هایی 
مانند »پول پاشی«، »سیاست عوام گرایانه«، »توزیع هلیکوپتری« در کنار تاکید 
فراوان بر تورم زایی افزایش یارانه نقدی در گزارش اول در کنار تخریب شدید 
و »مطلق« یارانه نقدی در کنار دفاع »کامل« از عملکرد دولت در اســتفاده 
از منابــع حاصل از اصلاح قیمت انــرژی در گزارش دوم مرکز پژوهش های 
مجلس و همچنین نامه سرگشــاده و به اصطلاح دلســوزانه جلالی به یکی 
از نامزدهای مخالف دولت بعد از انتشــار گزارش اول این مرکز پژوهشی با 
محوریت »دو برابر شدن یارانه ها، بنزین سه هزار تومانی به همراه دارد« به 
خوبی نشــان داد که این گزارش ها صرفا در راستای حمایت از روحانی در 
انتخابات 29 اردیبهشت ماه تهیه و منتشر شده است و بخشی از پازل کلان 

حامیان روحانی برای دفاع از دولت فعلی است.
بــه عبارت دقیق تــر، مرکز پژوهش هــای مجلس هم مثــل خیلی از 
وزارتخانه های دولتی، عملا به ستاد انتخاباتی روحانی تبدیل شده است که 
باید به نقد شعارهای رقبای روحانی بپردازند و عملکرد سوال برانگیز رئیس 

دولت یازدهم در حوزه های مختلف را به گونه ای توجیه نمایند. 

محمدرضااسکندریوزیرجهادکشاورزیدولتنهمپاسخادعاهای
حجتیراداد.

محمود حجتی وزیر جهاد کشــاورزی طی اظهاراتی منتقدان دولت یازدهم 
را متهم به دروغگویی در ارائه آمار و ارقام کرد و مدعی مسائلی همچون واردات 

بی رویه گندم و شکر در سال های 84 تا 92 شد. 
اسکندری در پاسخ به این ادعاها در گفت وگو با فارس اظهار داشت: اگر چه 
برای آقای حجتی احترام ویژه ای قائلم و ایشان را به عنوان نیروی جهادی که از 
ابتدا در جهاد ســازندگی خدمت کرده اند، می شناسم. اما فکر می کنم اگر ایشان 
یک مقدار بر اعصابشان مسلط می شدند و شرایط ایشان را عصبانی نمی کرد، شاید 

از انصاف خارج نمی شدند تا برخی واقعیت ها را عکس جلوه کنند.
وی افزود: رهبر انقلاب اســلامی سال ها فریاد زدند که اقتصاد مقاومتی را به 
ویژه در بخش کشاورزی و خودکفایی در بخش گندم را اجرا کنیم، اما باید پرسید 
وزیری که 13 سال سکان کشاورزی را در اختیار داشته )کلانتری( و آقای حجتی 
که در مجموع 9 سال در دولت های مختلف در این حوزه فعالیت  داشته اند، چه 
کرده اند؟ و حالا کســری های کشاورزی را گردن هشت سال دولت نهم و دهم و 

2 وزیر با دوره چهار ساله می اندازند؟
اینکه می گوییم این رقم و آن رقم تولید کرده ایم، ادعا است؛ آقای حجتی سند 
بیاورد که چرا با شروع دولت یازدهم آمارها را کاهش داده اند و به نوعی دستکاری 

کرده اند و هیچ موقع هم در مورد آن توضیح نداده اند.
در زمــان تحویل دولت به دولت یازدهم، تولید محصولات کشــاورزی 118 
میلیون تن اعلام شده بود که دولت یازدهم آن را 97 میلیون تن اعلام کرد و الان 
می گویند 21 میلیون تن رشد تولید داشته ایم که می شود همان رقم 118 میلیون 

تن و اگر بقیه آمارها هم به این شکل باشد که دیگر حرفی برای گفتن نیست.
اســکندری گفت: در وزارت جهاد کشاورزی مرکز ارائه آمار جای مشخصی 
اســت، ممکن اســت وزیر یا معاون وزیر در هر دولت تغییر کند، اما خود من که 
31 ســال از ابتدای تشکیل وزارت جهاد در این وزارتخانه بوده ام، شاهدم که در 
دولت هشتم، به راحتی آمارسازی می شد. آن زمان من مجری طرح گندم بودم؛ 
آمدند، گفتند میزان تولید محصولات زراعی مانند سیب زمینی را که تولیدش 3 
میلیون تن اســت، بکنیم 3/5 میلیون تن و یا گندم که 11 میلیون تن است، را 
بکنیــم 13 میلیون تن که من اجازه ندادم و آقایان بگویند چه اقدامات فنی در 

دولت هشتم انجام داده اند که به خودکفایی گندم رسیده ایم.
دوست داشتم مناظره ای برگزار شود که پشت پرده خودکفایی گندم را بگویم. 
این آقایان اصلًا باور به خودکفایی گندم نداشــتند و چون این موضوع خواســته 
مقام معظم رهبری بود، یک طرح نوشتند و شرط هایی هم برای آن گذاشته بودند 
که اصلًا امکان نداشــت. در طرح شــان بازه زمانی سال های 81 تا 91 یعنی 10 
ســال را برای خودکفایی در نظر گرفته بودند که یک رقم های اعتباری برای آن 
خواســته بودند. وقتی ســال 79 وزارت جهاد کشاورزی ادغام شد، با دستخط و 
درخواست یکی از سران اصلاحات که الان از جریان انقلاب اسلامی خارج شده، 

رئیس سازمان امور عشایر به دلیل همین مقاومت ها برداشته شد.
جالب تــر اینجاســت که بدانید از وقتــی مجری طرح گندم شــدیم، انواع 
محدودیت ها ایجاد شــد و تمام کارشناســان وزارت جهاد که کار را با ما شروع 
کردند، تا قبل از موقعی که بنده به عنوان وزیر دولت نهم معرفی شدم. هیچ یک 
ارتقای شــغلی نگرفتند و حتی یک طرح ترافیک ساده را هم به آنها نمی دادند. 
حال بروید از آقای حجتی بپرســید آیا از طرح »کیف گندم« که بین 15 هزار 
کارشناس کشاورزی توزیع شد، خبر دارند. در این کیف انواع اطلاعات و مطالعات 

و پیشنهادهای لازم برای توسعه کشت گندم داده شده بود.
اســکندری گفت: آقایان که می گویند تمام مشکلات در بخش کشاورزی در 
این هشت سال دولت های نهم و دهم به وجود آمده پاسخ دهند. در سال 84 که 
دولت را شــروع کردیم و  آن زمان گوشــت مورد نیاز دانشگاه ها و مراکز دیگر از 
طریق دولت تامین می شــد، هیچ در انبارها نبود، نه یک کیلو گوشت و مرغ در 
ســردخانه ها! طبق آمار رسمی و موجود در سال 80، 6 میلیون و 770 هزار تن 
گندم وارد کرده اند. ســال 82 این رقم 773 هزار تن بوده و در ســال های 83 و 
84 به رقم های حدود 170 هزار و تن و 105 هزار تن رسیده است. سال 83 که 
نیاز به واردات نداشتیم و جشن شکرگزاری گندم انجام شد. اما این را هم بگویم 
که با آنکه همیشــه 3 ماه ذخیره استراتژیک گندم برای کشور داشتیم در دولت 
نهم این رقم به 6 ماه رسید و در سال 88 بیش از 7 ماه ذخیره استراتژیک گندم 
داشتیم که دولت را تحویل دادیم.از سال 86 تاکنون بالاترین رکورد تولید گندم 
شکســته نشده در آن سال من اعلام کردم که 14.5 میلیون تن گندم در کشور 
تولید شده که خود آمار وزارتخانه آن را 15/8 میلیون تن نشان می دهد و در آن 
سال 11 میلیون و 600 هزار تن در قالب خرید تضمینی گندم وارد سیلوها شد.

از آقایان بپرســید که چرا ســال های 91 و 92، 6 میلیون و 700 هزار و 3 
میلیون و 960 هزار تن گندم وارد کردند. و باز رکورد واردات گندم در سال 93 

با 7 میلیون و 249 هزار تن شکسته شده است.
وی درباره واردات شکرهم گفت :این بحث مربوط به همان ذخیره استراتژیک 
برای جنگ احتمالی با آمریکا و بســته شــدن خلیج فارس است که مدام آقای 
حجتی در حرف هایشان این رقم را تکرار می کنند، دیگر آنکه اعداد و ارقامی که 
آقای حجتی از تولید چغندر قند داده اشتباه است. رکورد تولید چغندر در کشور 
مربوط به سال 86 و دولت نهم است که 6 میلیون و 400 هزار تن کارخانه های 

چغندری در آن سال از چغندرکاران خرید کردند.
اســکندری افزود: وظیفه تنظیم بــازار از نظر قانون برعهــده وزارت جهاد 
کشاورزی است، ولی آن را به درستی انجام نمی دهد و بازار رها شده است. مثال 
آن، پرتقال شب عید است که با ارز دولتی و از طریق مباشر دولتی وارد شد، ولی 
چرا به قیمت 9هزار تومان دست مصرف کننده رسید و این موضوع را می توانیم 
به تمام محصولات تعمیم بدهیم و به نوعی بازار به دســت دلالان افتاده اســت. 
اینکه می گویند تعزیرات حکومتی و سازمان حمایت باید برخورد کند و دست ما 
نیست را نمی فهمم. وزارت جهاد می تواند بر قیمت ها نظارت کند و بگوید قیمت 
تمام شــده فلان محصول این قدر اســت و نباید بیشتر از این قدر فروخته شود. 
کارها در یک جاهایی با هم قاطی شده چون برخی از وارد کنندگان در بدنه دولت 

هستند که خود وظیفه تنظیم بازار را هم برعهده دارند.

رویترز: فرش قرمز روحانی برای سرمایه گذاران خارجی جواب نداد
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